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عندما يبوح التابع: التمثيل السردي النسوي لمسرحيتي تسعة أجزاء من الرغبة ليهزر 

 رافاو و دموع بالكحول لعصام اليوسفي

 

 عبدالفتاح هاني   

  مصر -أستاذ مشارك كلية الألسن جامعة المنيا 

 المستخلص
  

يمثل البحث دراسة ثقافية مقارنة بين مسرحيتى هيز رافو تسعة أجزاء 
شاف كيف أن التمثيل  من الرغبة ستك سفى دموع بالكحول لا صام اليو وع

بطلات المسرررحيتين صرروتاك ليكافحوا التبعية   السررردا النسرروا من 
بالنظر قا  و هل يبوحإلى م عد  ل " ما ب قد منطق  تاب ن تابع؟" وك ال

البحث، من خلال بحث  الاسرررتعمار لجيتارش لشررركارفورتى سررربيفا  ف ن
الهيمنة  الجماليات الأدبية للنص وتقفى الأثر التاريخي وف  شرررفرات

سائي سوء التمثيل الن سائية و ضوء على الذوات الن سلط ال  الثقافية، ي
سرح أعطى قوة في المجتمع العراقي والمغربي  وي ضا كيف أن الم بحث أي

الديني والجرائم   النسرروة في وجا السررلطة الذكورية والتطرف لهؤلاء
 .و الحاكم المحلى على السواء ضد كل من المستعمر
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Abstract 

This paper is a cultural comparative study which investigates how the narrative 

performance of the women protagonists in Heather Raffo’s Nine Parts of Desire and 

Issam El-Yousfi’s Tears with Alcohol gives them voice to fight subalternity. Drawing on 

the critical framework of Gayatri Shakravorty Spivak’s essay “Can the Subaltern 

Speak?” and her book A Critique of Postcolonial Reason, this paper examines the 

subjectivities and the misrepresentation of the women protagonists by decoding the 

tropes, traces, and marginalization by which cultural hegemony distorts and 

misrepresents Iraqi and Moroccan women. Further, it throws new light on how theatre 

emboldens women to speak up against the patriarchal suppression, religious fanaticism 

and the crimes committed against them from both the colonizers and the national rulers 

alike. 
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